
  لکنت زبان

اما آنچه که تا حدودی مشخص . درواقع د�يل بروز لکنت زبان در کودکان، تا کنون بطور دقيقی روشن نشده است
بلکه ھمواره معلول علت بدنی، عاطفی، اجتماعی و يا . تواند علت واحدی داشته باشد است، آن است که لکنت نمی

ھای  دچار بعضی از ناراحتی ھای عصبی و سازگاریبسياری از افرادی که لکنت زبان دارند . ترکيب اين عوامل است
اما تشخيص اينکه آيا اينگونه ناراحتيھای روانی علت لکنت زبان است ويا لکنت خود حاصل حا�ت .اجتماعی ھستند

در بعضی از مواقع لکنت زبان ممکن است حاصل . وفشارھای ناشی از اخت�1ت روانی است، بسيار مشکل است
باشد و يا در مواردی نيز لکنت زبان از زمان کودکی در اثر بعضی  دستگاه عصبی  �تنارسايی ھا و اخت1

  . آيد ناھنجاری ھای خفيف فيزيولوژيکی پديد می

    : بھبودي از لکنت زبان

اضطراب و فشار عاطفي ھمواره لکنت را تشديد مي کند به ھمين دليل ھدف بسياري از توصيه کنندگان درماني 
ن اين است تا آنجائي که مقدور است ت1 ش نماييد اضطراب و فشارھاي عاطفي را کاھش دھيد لکنت زبان کودکا

  .موفقيت وقتي حاصل مي شود که بتوان منشا و منبع اضطراب را باز شناخته و متوجه آن شد

ويژه به بسياري از کودکاني که دچار لکنت ھستند اگر اضطراب و فشار از بين برود بدون برنامه درماني خاص و  
امروزه روش ھاي تازه تري براي کنترل تنفس، کنترل حنجره، . طور خود به خودي لکنت شان برطرف مي شود

زبان، لب ھا و فک مورد استفاده قرار مي دھند و به فرد لکنتي ميآموزند که سرعت صحبت را کم و آھسته کند ودر 
ھوا ناميده مي شود توصيه مي شود تا نفس  در شيوه اي ديگر که جريان. بين صحبت کردن نفس عميق بکشد

  .عميقي بکشد و اجازه بدھد در ھنگام صحبت کردن ھوا بيرون بيايد

. عقيده دارد که کودک را بايد در موقعيت ھايي قرار داد که او در آن ھا فعال باشد و ابتکار به خرج دھد" پياژه "

وجود آورد که در آن مواقع امکان کشف و پيدا کردن نقش بازي درمانگر را قادر مي سازد که موقعيت ھايي به 
غير (از طريق نقش بازي فرد لکنتي مي تواند ببيند که اعضاي ديگر گروه . ساختارھاي رفتاري وجود داشته باشد

چگونه اند چه کساني آشفتگي ھا و احساسات مشابه او را دارند و چه کساني ھمانند او به موقعيت ھا و ) لکنتي ھا
واکنش نشان ميدھندمي بايست به شخص لکنتي اعتماد به نفس داده شود که از طريق مختلف انجام مي  گفتارش

  . مورد ع1 قه اش در ھنگام صحبت کردن او  دادن ھديه: شود، مانند

فرد لکنتي چنان احساس مي کند که گويي لکنت به عنوان عامل خارجي بر آنھا واقع مي شود نه اين که لکنت حالت 
  .لي است که آنھا انجام مي دھندو عم

  : روش ھاي اص1ح لکنت زبان

  روش زباني يا بياني يا تلفظي -١

مي باشد در اين روش تمرين ھاي مربوط به رھا ساختن عض1 ني ، جلوگيري از گير و   سال به با� ٧براي کودکان 
  .فشار ،از اھميت بسزايي برخوردار است

  روش دو جانبه يا مکمل  -٢

سال استفاده مي شود و ھدف آن پرورش دو گانه اي از قدرت و صحت تفکر و قدرت و  ٧تا  ٣براي کودکان بيشتر 
  .به کودک مي آموزند افکار خود را صريح و روشن دريابد و به زبان جاري کنند. صحت بيان است

  . که براي سنين پائين ثمر بخش نيست: روش روان درماني -٣

و ھيجانات عاطفي که يکي از   تفاده از داروھاي آرام بخش، تنش ھا و اضطراببا اس: روش دارو درماني -۴
  .عوامل لکنت مي باشد را تقليل مي دھند

براساس نظريه مدافعان اين روش در اين است که يکي از علل لکنت زبان کودک رفتارھاي : رفتار درماني -۵
  .اص1 ح رفتارھا و بالطبع تقليل لکنت استلذا در اين روش سعي بر . سازش نايافته يا ناھنجار اوست

  :عوامل موثر در درمان لکنت زبان 

  :احساسات و ھيجانات ) ١

مکانيسم صحبت کردن . لکنت يک اخت1 ل پيچيده رواني و حرکتي است که داراي ابعاد فيزيولوژيکي و رواني است



اسي و عاطفي روي فرد تاثير مي گذارد و از يک تعادل خيلي ظريف برخوردار است لذا فی نفسه لکنت از نظر احس
در بعضي از شرايط و موقعيت ھا ، فرد لکنتي دچار دستپاچگي و شرمساري می شود زيرا از احساسات عجز و 

  .ناتواني ، خجالت، حقارت، افسردگي و بعضي از خود بي زاري رنج مي برد

  :تنش زدايي و آرامش رواني حرکتي ) ٢

. ت ورزشي و استفاده از شيوه ھاي اضطراب زدايی خود را افزايش دھد مفيد خواھد بوداگر کسي بتواند با تمرينا

  .صحبت کردن آرام وآھسته و راحت و سنجيده موجب برقراري ارتباط آرام تر با ديگران مي شود

  .بي توجھي به پديده لکنت يا فراموشي عمدي) ٣

  : درمان لکنت زبان  نقش پدران و مادران در

گفتار و رفتار کودک و منبع دائمي او ممکن است در عواطف او اخت1 ل ھايي ايجاد کند عدم ع1 قه  اص1 ح کردن
پدر و مادر و مربي کودکان . يابي تفاوتي نسبت به گفتار و رفتار کودک نيز ممکن است تاثير مشابھي داشته باشد

يا اخت1 ل زبان وگفتار او را کاھش سال مي توانند ازگرفتار شدن کودک به لکنت زبان پيشگيري کنند ٧زير 
بايدبراي اين گونه کودکان درمحيط خانه جو آرامي پديد آورد و با آن ھا صحبت کرد تا احساس کنند که آن ھا .دھند

بھترين پدران و مادران آن ھايي ھستند که در مورد مشک1 ت کودک صبر، . را ھم مانند ديگر کودکان دوست دارند
  .کودک را بايد طوري بار بياورند که بھترين دوست آن ھا باشند. ه و ھمدردي دارنداحترام، درک و توج

براي کودک خود تجارب خوشايندي از صحبت کردن فراھم کنند براي آن ھا قصه بگويند يا کتاب بخوانند بدون شک 
. لکنتي نگاه نکنند بايد از به کار بردن يک اصط1 ح خاص بپرھيزند و سعي کنند که به کودک خود به عنوان يک

توانايي آن ھا در برخورد صحيح با . اوليا مي بايست نارواني گويايي کودک را بپذيرند و پيرامون آن مطالعه کنند
براي اص1 ح فرزندانتان  بھترين راه.لکنت زبان مي تواند زمينه مثبتي را فراھم کند که بر روي فرزند خود کار کنند

صبر و حوصله معلم بسيار مھم است او بايد به کودک فرصت بدھدبه راحتي آن . تداشتن وقت کافي براي آن ھاس
  .چه را مي خواھد بگويد و از ھر گونه شتابزدگي،تمسخر و استھزاي کودک دوري نمايد

  وجودتان سرشار از مسرت و شادمانی باد                
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